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Ú V O D N Í K
Letošní brzký příchod jara                           
s námi dělá mnoho pokusů – od 
bláznění na zahrádkách, odklá-
dání zimníků  -  kdo s koho? Při-
jde ještě zima nebo už jsme se do-
čkali opravdu tepla bez ohledu na 
datum v kalendáři? Možná, že se 
nám jen snaží sluníčko vynahra-
dit ztrátu svého svitu z loňské-
ho jara, kdy pořádně vykouklo             
z mraků až na konci dubna.
   Určitě znáte ten pocit, kdy máte 
najednou plno energie právě 
díky krásnému počasí. Láká nás 
to ven, do přírody. Na pořádnou 
vycházku. Záleží však i na tom, 
jak zdatní turisté jste. 
   Když jsem byla ještě malá hol-
ka, venku jsem snad byla pořád 
– na „lítačkách“.   Zákoutí kolem 
řeky nás lákalo k mnoha dobro-
družstvím. Jednou na jaře nás 
také musela zachraňovat parta 
hasičů z Tahit, kdy v zápalu hry 
na ostrůvku jsme nepostřehli, že 
ve Víře zase odpustili „trochu“ 
vody z přehrady a my tam uvízli 
jako trosečníci.
   Dneska jsou hry a pobyt ven-
ku u dětí i dospělých naprosto 
jiné. V této technicky zaměřené 
moderní době všichni tíhnou                                                                                              
k pasivnímu trávení volného 
času, často u televize či u počítače.                                                                                
A nebo se řekne – jedeme na vý-

let a jede se autem nebo jiným do-
pravním prostředkem přímo až  
k objektu zájmu. Udělat pár kro-
ků navíc činí často některým je-
dincům velký problém. A přitom 
zejména děti z pohledu svých 
fyziologických potřeb vyhledá-
vají spontánní aktivitu a pohyb. 
Jenže jim často chybí síla – jít do 
kopce, překonat překážku v pří-
rodním terénu, přeskočit potok, 
ujít delší trasu. Fňukají, plíží se, 
opožďují od těch zdatnějších.          
A přitom by měly být schopné 
vydržet minimálně 15 minut                                                                    
v tepové frekvenci 170–190 tepů 
za minutu, což odpovídá rychlé-
mu běhu. Často však slyším ná-
zor, že děti příliš lítají a chudáčci 
se uhoní a budou nemocní a ne-
dej bože – i špinaví! Možná mám 
špatný názor, ale pobyt venku je 
od toho, aby se člověk hýbal a ne 
se jenom „plížil“ a ukazoval okolí 
své oblečení. Ale to je zase na ji-
nou diskusi.
   Proto Vám v tomto čísle Ště-
pánovinek nabízíme typ na po-
hybovou aktivitu pro všechny 
věkové kategorie. Tak se přidej-
te k nám a udělejte něco málo 
pro svoji fyzickou zdatnost.                          
Vždyť jaro dělá pokusy – co třeba                   
i s naší kondicí?

-MCH-

S L O V O    S T A R O S T K Y
Vážení spoluobčané!
   Po nezvykle mírné zimě přišlo 
jaro a pomalu se znova probouzí 
vše k novému životu. 
   Pro naši obec začal nový rok 
změnou jejího dosavadního sta-
tutu. Na konci minulého roku 
zastupitelé rozhodli o podání 
žádosti do Poslanecké sněmovny 
ČR. Dne 24. ledna 2014 rozho-
dl předseda PS ČR Usnesením 
č. 007 o znovunavrácení titulu 
městys naší obci Štěpánov nad 
Svratkou. Jde o statut, který byl 
naší obci udělen před více než 
pětisty lety a obec jej užívala až 
do roku 1954. Tento statut byl 
našimi předky těžce zaplacen                                                                         
a stálo je to mnoho úsilí, aby 

jej získali. Před šedesáti lety 
byl městys nahrazen pojmem 
„středisková obec“. Ta musela 
vykazovat také řadu služeb, kte-
ré mohla svým občanům a ob-
čanům okolních menších obcí 
poskytovat. Dnešní Štěpánov si 
zachoval celou škálu vybavenosti 
typickou pro městys – matrika, 
plněorganizovaná škola, zdra-
votní středisko, pošta, lékárna, 
obchodní prodejny aj. Měli by-
chom být hrdi nejen na to, že                                    
i po tolika staletích Štěpánov 
stále žije, ale našim hlavním úko-
lem je jeho zachování i pro další 
generace, které v tomto krásném 
údolí budou chtít žít svůj spoko-
jený život. Často se mi stává, že 

návštěvníci jsou okouzleni našim 
městečkem a přírodou kolem, 
proto je i mou hlavní snahou Ště-
pánov dále rozvíjet, aby se nám 
všem zde dobře žilo. Závěrem                                                                 
k tomuto tématu musím dodat, 
že změna statutu na městys ne-
nese pro jeho představitele žádné 
finanční přilepšení, věřím však, 
že je jistým způsobem ochranou 
proti různým nápadům rušit                                       
v obcích zavedené instituce. 
   Brzy již ožije městečko novým 
stavebním ruchem, jak jsem již 
psala v prosinci, začneme budo-
váním komunikací. Zatím není 
jisté, zda stihneme v letošním 
roce chodník od mapy k železár-
nám, protože čekáme na vhodný 
dotační titul, který by pomohl 
zaplatit alespoň zčásti tuto nema-
lou investici se vším vybavením – 
svody dešťové kanalizace do řeky 
a osvětlení. Důkladná příprava 
jistě přinese své ovoce  a chodní-
ku se už brzy dočkáme. Proběhlo 
jednání také o opravě komunika-
ce mezi Ujčovem a Štěpánovem, 
kterou připravuje Krajská správa 
silnic. Oprava se chystá nejdříve 
v příštím roce a ve Štěpánově za-
sáhne úsek od začátku městyse od 
Ujčova až k mostu u mapy. Snaži-
la jsem se prosadit chodník mezi 
železárnami a Malou Olešničkou, 
projektanti přislíbili hledat ře-
šení, jak komunikaci pro chodce 
zajistit.
   Po kolaudaci kiosku na náměs-
tí bude tento pronajat vhodnému 
nájemci. Výběrové řízení bude 
vyhlášeno v příštím týdnu.
Čekáme na rozhodnutí o přidě-
lení dotace na hasičku a starou 
budovu MŠ. Pokud dotaci získá-
me, budou neodkladně vyhláše-
na výběrová řízení na dodavatele 
staveb.
   Stejně tak očekáváme rozhod-
nutí k dalším žádostem o dotace 
na dokončení sanace úřadu a na 
dovybavení a dobudování MŠ             
z dotačních titulů Kraje Vysočina.
Loňské počiny obce v kultuře 
(ŠTĚKULE 2013) a v péči o pa-
mátky (Oprava věže kostela sv. 
Petra a Pavla) byly vybrány do 
Zlaté jeřabiny 2013, věřím, že 
svým hlasováním rádi tyto akce 
podpoříte. Jak na to, naleznete na 
jiném místě ve Štěpánovinkách. 
   Chci se ještě vrátit k problé-
mům, které zajímají naše občany 
a často mě kvůli nim oslovují.  Je 

to problematika hřbitova, kde již 
není umístěn velký kontejner na 
odpad ze hřbitova, ale místo něj 
slouží nově BIO popelnice. Mno-
zí občané se ptají, proč již není 
velký kontejner k dispozici. Bylo 
zastupitelstvem rozhodnuto, že 
veškerý odpad ze hřbitova bude 
kompostován a drobný odpad 
schraňován do popelnic. Vývoz 
velkého kontejneru byl finančně 
drahý, navíc sloužil k ukládání 
komunálního odpadu, mnohdy 
i nebezpečného odpadu a to vše 
jsme museli draze platit. Dnes 
je bioodpad průběžně pracovní-
ky úřadu odvážen a šrotován do 
kompostu. Pokud se váš odpad 
nevejde v danou chvíli do popel-
nice, odkládejte jej vedle ní, bude 
neodkladně vyvezen. Na ten-
to režim si, věřím, všichni brzy 
zvykneme a budeme hřbitovní 
odpad likvidovat co nejúsporně-
ji. Je náš hlavní zájem, aby toto 
pietní místo působilo důstojným 
dojmem.
   Poslední problematikou, kte-
rou se chci tentokrát zabývat, je 
ubytování lidí sociálně slabých   
v penzionu Hodůnka. Rozhod-
ně se tímto intenzivně zabýváme 
na radě a naposledy i na zastu-
pitelstvu městyse. Pan Nikodem 
byl mnou vyzván, aby předložil 
seznam osob, které v penzionu 
ubytovává. Vzhledem k tomu, 
že má s těmito lidmi podepsané 
smlouvy, je možné jim ubytování 
ukončit, pokud se proviní proti 
pořádkům obce nebo spáchají 
trestný čin. Před dvěma týdny 
jeden z ubytovaných takovýto 
čin spáchal a byl z penzionu vy-
hoštěn. Další dvě osoby opustí 
penzion z vlastního rozhodnutí.     
Z původních sedmi ubytovaných 
cizích občanů by měli zůstat čty-
ři, kteří se ničím neprovinili, ale 
ocitli se ve velmi těžké sociální 
situaci. Problémy těchto lidí řeší 
všechny obce v okolí a budeme 
muset důrazně jednat s Městem 
Bystřicí nad Pernštejnem, jak 
takovým lidem účinně pomo-
ci. Aby slušný člověk, který se 
mnohdy neúmyslně dostal do 
takovéto životní situace, nestal 
se hned vyvrhelem společnosti 
a nebyl odsouzen jen k záhubě. 
Toto téma bych chtěla doplnit 
jen poslední poznámkou, že ne 
všechny „cizí osoby“, které se 
po Štěpánově pohybují pravidel-
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Slovo starostky - pokračování ze str. 1
ně, jsou ubytovány na penzio-
nu. Všechny důrazně ujišťuji, že 
bezpečnost všech našich občanů 
je samozřejmě na prvním místě        

a uděláme pro to maximum.
   Všem Vám přeji příjemné pro-
žití velikonočních svátků a ať si 
jarních měsíců užíváte ve zdraví! 

Výpis ze zasedání Zastupitelstva obce Štěpánov 
nad Svratkou - 18. 12. 2013

   Výpis ze zasedání Zastupitel-
stva obce Štěpánov nad Svratkou 
konaného dne 18. prosince 2013        
v 18 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu. Zastupitelstvo 
obce Štěpánov nad Svratkou:
BERE NA VĚDOMÍ:
- kontrolu usnesení minulého za-
sedání ZO
- zprávu o činnosti RO
- informace o schvalování účet-
ních závěrek za rok 2013
- průběh inventarizace majetku 
obce za rok 2013 
- smlouvy na zajištění nákupu 
odbočení a uzávěrů 
- důvodová zpráva pro vytváření 
finanční rezervy na opravu a ob-
novu řádu zřízením fondu 
SCHVALUJE:
- členy návrhové komise, zapiso-
vatele, ověřovatele zápisu
- doplnění programu:
• Žádost o sponzorský příspěvek 
na lyžařský výcvik ZŠ Štěpánov
• Revokace žádosti o vrácení his-
torického názvu – Městys Štěpá-
nov n. S.
• Žádost Centra pro zdravotně 
postižené KV, o.p.s., Žďár n. S. 
- Rozpočtová opatření č. 8,9/2013
- Ceník služeb na rok 2014 
- Rozpočtový výhled Obce Ště-
pánov nad Svratkou na rok 2015-
2016 
- Aktualizaci směrnic obce na 
rok 2014
- rozpočet ZŠ a MŠ Štěpánov nad 
Svratkou na rok 2014 včetně zá-
vazných ukazatelů 
- Žádost o výjimku z minimál-
ního počtu dětí ve školním roce 
2013/2014 
- Výroční zprávu ZŠ a MŠ Ště-
pánov n. Svr. za školní rok 
2012/2013 
- finanční příspěvek ve výši ná-
kladů na jednu cestu autobuso-
vou dopravou na lyžařský výcvik 
ZŠ Štěpánov 
- Nákup pozemků v roce 2014  - 

dvůr Valíkova domu; pozemek 
komunitní kompostárny; cesta 
mezi č.p.25 a KD 
- Rozpočet obce Štěpánov nad 
Svratkou na rok 2014 
- Zprávu o uplatňování územní-
ho plánu Štěpánov nad Svratkou
- Změnu č. 1 ÚP a pověřuje sta-
rostku obce pro jednání s pořizo-
vatelem 
- Smlouvu o dílo s Ing. Marií 
Psotovou, STUDIO P, Žďár nad 
Sázavou 
- Ceny stočného a vodného na 
rok 2014 – stočné 30,99 Kč/m3 
bez DPH, vodné 28,30 Kč/m3 bez 
DPH 
- smlouvy na zajištění nákupu 
odbočení a uzávěrů 
- důvodovou zprávu pro vytvá-
ření finanční rezervy na opravu 
a obnovu řádu zřízením fondu 
dle plánu financování vodovodů 
a kanalizací
- Smlouvu o dílo č. 43/2010 na za-
jištění nakládání s komunálním 
odpadem na rok 2014 
- Žádost o pronájem pozemku 
parcelní číslo st. 18 v k.ú.Borovec 
panu Josefu Vrbkovi za cenu 5Kč/ 
m2 a zpět vzetí žádosti o koupi 
téhož pozemku 
- Žádost o příspěvek na provoz 
Charitní pečovatelské služby pro 
rok 2014 ve výši 6.000,- Kč
- Žádost o vrácení historického 
názvu – Městys Štěpánov n. S.
- Žádost Centra pro zdravotně 
postižené KV, o.p.s., Žďár n. S. ve 
výši 1.000,- Kč

 ZAMÍTÁ: 
- nákup pozemků v k.ú. Oleš-
nička pro zástavbu a rozšíření 
komunikace do vyřešení změny 
č. 1 ÚP
- žádost o odkoupení pozemku 
na parcele č. 476/3 v k.ú. Štěpá-
nov nad Svratkou panu Filipu 
Bučkovi za 35 Kč/m2

Výpis ze zasedání Zastupitelstva městyse                      
Štěpánov nad Svratkou - 18. 3. 2014

   Výpis ze zasedání Zastupitelstva 
městyse Štěpánov nad Svratkou 
konaného dne 18. března 2014 
v 18 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu. Zastupitelstvo 

městyse Štěpánov nad Svratkou:
BERE NA VĚDOMÍ:
- zprávu o činnosti RO
- inventarizační zprávu o majet-
ku obce za rok 2013 včetně dopo-

ručení  
SCHVALUJE:
  V bodě 2. návrhovou komisi, 
zapisovatele a ověřovatele zápisu
V bodě 2. doplnění programu        
o nové body jednání
V bodě 5. Rozpočtová opatření 
č.10/2013 a č. 1, 2/2014 v předne-
seném znění
   V bodě 6. aktualizaci směrnic 
obce na rok 2014, směrnici na 
schvalování účetní uzávěrky za 
rok 2013, novou účtovou osnovu 
na rok 2014
   V bodě 9. výběrovou komi-
si ve složení p. Ostrýž, p. Čupr,                 
PaedDr. Kunčíková – Vyhlášení 
výběrového řízení na pronájem 
prostor pro podnikání –   kiosek
   V bodě 10. přípravu dokumen-
tace – pasportu VO v rámci pří-
pravné fáze na výměnu VO v roce 
2015-2016
   V bodě 11. odprodej pozemků 
parcelní čísla 224/2 o výměře 86 
m2, 324/4 o výměře 69m2, 324/7 
o výměře 118 m2, st. 79 o výměře 
35 m2  v k.ú. Olešnička  Foundry 
US, s.r.o. za 44 Kč/m2, cena sta-
novena dle znaleckého posudku 
č. 3171-61/2013 Ing. Jurákové               
z 19. 3. 2013
   V bodě 12. odprodej části po-
zemku parc. č. 331/1 (dle nového 
GP p.č. 331/6) o výměře 59 m2      
v k.ú. Olešnička Jiřímu Valdhan-
sovi za 35 Kč/m2 
   V bodě 13. nákup části pozem-
ku parc. č. st. 10 (dle nového GP 
p.č. 345) o výměře 35 m2 v k.ú. 
Olešnička od Jiřího Valdhanse za 
35 Kč/m2 
   V bodě 14. pronájem pozemku         
a uzavření pachtovní smlouvy na 
pozemek parcelní číslo 253/18         
v k.ú. Olešnička o výměře 2350 
m2 za 0,10Kč/m2 Zdence Bukáč-

kové za 0, 10 Kč/m2
   V bodě 15. návrh smlouvy             
o zřízení věcného břemene na 
pozemku parc.č. 408/5  a 1034 
v k.ú. Štěpánov nad Svratkou – 
uložení plynárenského zařízení 
pro stavbu manželů Králových
   V bodě 16. návrh smlouvy            
o zřízení věcného břemene na 
pozemku parc.č. 1021 v k.ú. Ště-
pánov nad Svratkou – umístění 
distribuční soustavy – zemního 
kabelu NN pro stavbu manželů 
Kobzových 
   V bodě 18. Žádost o bezúplatný 
pronájem KD pro pořádání spo-
lečenských akcí pro občany – HS 
vlastníků, FK Železárny Štěpá-
nov, ČSŽ Štěpánov, MŠ Štěpánov, 
SDH Štěpánov n. Svr. na 2 akce 
ročně
   V bodě 20. Žádost o příspěvek 
na údržbu hřišť a činnost FK pro 
rok 2014  ve výši 70 tis. Kč
Žádost o příspěvek na Memoriál 
Jana Havelky 2014 – turnaj pří-
pravek žáků ve výši 1000 Kč
  V bodě 21. Žádost o příspěvek 
Svazu tělesně postižených Bystři-
ce n. P. ve výši 1000 Kč
   V bodě 22. Žádost o finanční 
podporu pro Záchrannou stanici 
Zelené Vendolí  ve výši 1000 Kč
   V bodě 23. Žádost o příspěvek 
k vydání publikace H. Jurmana    
„V nejkrásnějším údolí“ ve výši 
50 tis. Kč
Žádost SDH o příspěvek na čin-
nost mladých hasičů ve výši 20 
tis.Kč

ZAMÍTÁ: 
- návrh na zvýšení odměn zastu-
pitelů
- žádost o příspěvek na prodlou-
žení vodovodního a kanalizační-
ho řádu – manželé   Kobzovi

S P O L E Č E N S K Á   K R O N I K A
Narozené děti:                                                                                                                                            
Taťána Vrzalová

Jubilanti:
Významné životní  jubileum oslaví  v měsících                         

duben-červen 2014:

Filip František, Ondráčková Vlasta, Kaldová Bože-
na, Šauerová Marie, Hřebíčková Miroslava, Skokan 
Václav, Zlochová Hana, Ondráček Jaroslav, Brázdová 
Jaromíra, Vázlerová Helena , Jakubec Vladimír, Hře-
bíček Rostislav, Uhlířová Eliška, Bartoňová Zdeňka                 

B L A H O P Ř E J E M E!
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Štěpánov čte dětem
   

Robert Jícha s dětmi 

Děti čtou dětem 

Ivana Valešová s dětmi

ANDULČINA CUKETA   
INGREDIENCE: 

500g kuřecích  prsou, 1 střední cuketu, 1 cibuli, 1 papriku , 
kousek pórku, olej, sůl, adžika /nebo jiné oblíbené koření/

drcený kmín, 150g tvrdého sýra, 250 těstovin . 
 

POSTUP: 
Těstoviny uvaříme obvyklým způsobem a scedíme.  

Na rozpáleném oleji necháme zesklovatět pokrájenou cibuli 
a přidáme maso  nakrájené na kostičky, okořeníme a za 

stálého míchání opečeme. Pak osolíme a přidáme na kousky 
pokrájenou cuketu, papriku a pórek. Okmínujeme, promícháme, 

podlijeme troškou vody a asi pět minut podusíme. Pak 
vmícháme okapané těstoviny, směs přemístíme do pekáče 

vytřeného olejem, posypeme nastrouhaným sýrem a dáme na 
10 minut  zapéct do trouby /200 stupňů/. Místo masa můžeme 

použít houby, popřípadě obojí. Dobrou chuť! 
Recept do redakce zaslala Anna Nepejchalová

Smutný pohled na nové dílo - práce „ pouličních umělců“

Hledání smysluplné práce
není dnes žádná legrace..
I na pozici skladník - skladnice
pošli životopis v anglickém ja-
zyce, k tomu fotku atraktivního 
vzhledu !!!
Bože, jak si práci najít svedu?
Dál však pilně vyhledávám,
obratem svá data zadávám.
Děkujeme za zájem projevený,
do databáze budete zavedený,
pokud bychom se Vám neozvali,

jiného kandidáta jsme vybrali.
Tak odpovídám na další inzerát.
Jaký si představujete plat ?
Přiložte nám dopis motivační.
Holka, hned přemýšlet začni,
co bys všem tak mohla psát,
aby Tě hned chtěli brát ?
A tak je u konce další den,
pořád stále beze změn,
zítra začnu hledat znova,
snad najdu ta správná slova !!!!

Lenka Malá

Hledání smysluplné práce

   I letos patřily 4 téměř jarní podvečery tradičnímu předčítání našim 
nejmenším. Trénované a zkušené divadelní hlasy Roberta Jíchy, Evy 
Ventrubové, Boba Klacla a Ivany Valešové roztančily fantazii nejen 
přítomných dětí, ale i jejich rodičů a prarodičů při poslechu příběhu 
o neposlušném Dušánkovi, o tlusté víle či o setkání malého prince              
s liškou.
   Velkou motivací pro menší děti z MŠ byl především poslední čtecí 
den, kdy jejich starší kamarádi (Sabina Štyndlová,  Zdena Ostrá, Jan Ja-
neček a Marie Nedomová) četli pohádku O rybáři a jeho ženě. Názorně 
jim ukázali, že za několik let již nebudou pohádky jen poslouchat, ale 
budou si je umět i samy přečíst.
   Za rodiče děkuji pedagogům ze ZŠ a MŠ za příjemně strávené večery     
s knížkami, za milé povídání s pozvanými hosty, za připravené soutěže 
a sladkosti pro naše děti.                                                      Petra Stárková                     

Zlatá jeřabina – Cena  Kraje Vysočina                   
za kulturní počin roku 2013

Hlasování v anketě  na stránkách  http://extranet.kr-vysoci-
na.cz/zlata-jerabina/.  Zde můžete hlasovat v oblasti kulturní 
aktivity pro Štěkule a v oblasti kulturního dědictví pro Opra-
vu věže kostela sv. Petra a Pavla ve Štěpánově nad Svratkou.                  

Děkujeme za Vaše hlasy.
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OZNÁMENÍ
Z rozhodnutí č. 7 předsedy Poslanecké sněmovny ČR byla 
obec Štěpánov nad Svratkou ustanovena od 24. 1. 2014 městy-
sem. Nový oficiální název zní: Městys Štěpánov nad Svratkou                    
a Úřad městyse Štěpánov nad Svratkou. 

P Ř I P R A V U J E M E 
12. 4. 2014 -  „Štěpánovský pomlázkovník“ – zábavné odpoledne ne-
jen pro děti  od 14 hodin na náměstí
31. 5. 2014 -  Putování za Čtyřlístkem – pro děti, dospělé a milovníky 
turistiky - sraz v 9 hodin před ZŠ – během cesty bude připraveno pře-
kvapení pro  děti při příležitosti svátku MDD
Jednotlivé akce s podrobným programem najdete vždy na kabelové te-
levizi, webových  stránkách  a samostatných plakátech.
Prosba:  Prosíme o dar zbytků vln, přízí, provázků… - na zdobení 
Štěpánovského pomlázkovníku. Můžete donést do kanceláře obecní-
ho úřadu. Předem děkujeme.

Š T Ě K U L E 
21. 6. 2014 -   v 15 hodin 3. ročník Plaviády po řece Svratce – zábavný 
program  pro  všechny věkové kategorie a občerstvením „U Maryši“
21. 6. 2014  -  Memoriál Jana Havelky – pořádá FK Železárny Štěpá-
nov n. Svr. – hřiště
22. 6. 2014  -  Vernisáž výstavy fotografií Bystřická zrcadlení – J. Hře-
bíček
Vernisáž výstavy obrazů Ing. arch. Libora Bauera, štěpánovského                        
rodáka
28., 29. 6. 2014  -  Štěpánovská pouť – zábavné programy, večerní pou-
ťová  zábava, divadelní pódium
červenec 2014  - Putovní kinematograf bratří Čadíků
30. 8. 2014   -  Rozloučení s prázdninami
Pozn:  Podrobný program najdete v červnovém vydání Štěpánovinek,  
na kabelové televizi, webových stránkách a na samostatných plakátech

 

Kartářka očima diváka
Fandím ochotnickému divadlu 

a nevynechám žádné představení  
již zaběhnutého souboru Vířina 
a samozřejmě jsem si nenechala  
ujít  ani v pořadí teprve čtvrté 
představení našich ochotníků, 
souboru VOFUK. Vím, jak je 
těžké takové představení nastu-
dovat, a to prakticky „svépomo-
cí“  bez kvalifikovaného režiséra.  
Jak se mi představení líbilo? Nej-
sem divadelním kritikem, takže 
snad mohu vyjádřit jen pocity, 
které po zhlédnutí mám. Dopře-
du jsem si kladla otázku, která asi 
napadala i další: „Proč se pouští 
do hry, která není vyzkoušená, 
má premiéru a navíc je od míst-
ního autora? Není to příliš ris-
kantní?“ Příjemné překvapení.     
Moje  obavy se nenaplnily, před-
stavení nepostrádalo ani vtip, ani 
slibovanou hořkost a neobsaho-
valo nic tak kontroverzního, aby 

se to někoho z diváků mohlo 
osobně dotknout. Jen některé 
dialogy v hostinci už byly příliš 
dlouhé a divák se u nich trošku 
začínal nudit, témata jakoby se                                                                      
v nich opakovala. Ovšem část, 
kdy hlavní aktéři navštěvují po-
stupně kartářku,  měla nejen vtip, 
ale i potřebný spád. K tomu ur-
čitě přispěl  jako vždy vynikající 
výkon Radky Pytlíkové a v něm 
i velká míra schopnosti  trochu 
improvizovat na místě. Ostatní 
aktéři předvedli  vyrovnané vý-
kony, vložili do hry energii. Rádi 
odpouštíme drobné nedostatky. 
Kritizovat je totiž snadné, ale 
stoupnout si před sál plný oče-
kávání, k tomu už tedy opravdu 
každý odvahu  nemá.  Soubor se 
rozrůstá o nové tváře s elánem 
hrát, tak mu přeji hodně inspira-
cí a zdaru…

Zdeňka Brázdová

Ženám
My, ženy, míváme rozličná přání...
od prstýnků až po paní na hlídání.

Láká nás nové auto u moderního domu,
nebo jen vůně čerstvě rozkvetlých stromů...

Chceme dovolenou na pláži s bílými oblázky,
či dveře ledničky pokryté dětskými obrázky ...

Toužíme po společnosti plné lavin smíchu,
vychutnat si šálek kávy v naprostém tichu,

udělat hvězdnou kariéru během jedné hodiny,
užívat poklidný život uprostřed velké rodiny...

Hýčkejme si svoje malé sny i velké touhy,
třebaže splní se nám jenom zlomek pouhý.
Užívejme si půvabu a kouzla očekávání...

Ať máme obrovská, nebo jen drobná přání. -LM-

ČSŽ   Štěpánov nad Svratkou -webové stránky nejen pro ženy:                                                                                                                                           
http://zeny-stepanov.webnode.cz/                                                                                                                                              
http://lenkazeny.rajce.idnes.cz/

foto: Petra Stárková

Kuk do mateřské školky

Něco pro zdraví, krásu, kondici a svěžest
   Velikonoce patří k tradičním oslavám jara. Tyto svátky bývaly v mi-
nulosti významnější než Vánoce. V současné době se tradují alespoň    
v minimální míře – v podobě „obchůzky“ s pomlázkou po příbuzných 
či známých.
   Praktikováním tohoto zvyku, kdy chlapci a muži šlehali děvčata          
a ženy svazkem živých či narašených prutů nebo svazkem prutů sple-
tených do pomlázky, měla přejít na člověka životadárná, omlazující     
a uzdravující síla. Proto si každá „vyšlehaná“ žena považovala této 
možnosti a platila za ni malovaným vajíčkem, někde barevnou stuhou, 
kterou na pomlázku uvázala.
   Kult vrbového splétání proutků a pomlázky se dochoval do dnešní 
doby. Čím více je spletených provázků v pomlázce, tím větší života-
dárná síla se šleháním přenáší.
   A jak je to s „pomlázkovým právem“? Pro chlapce začíná o půlnoci   
z neděle na pondělí a v pondělí odpoledne přechází toto právo na ženy, 
které mohou oplatit šlehání zase mužům nebo je dokonce i polévat 
vodou.
   Vajíčko je o Velikonocích nejtypičtější odměnou koledníkům. V dáv-
ných dobách se mu přisuzovaly magické vlastnosti. Plodivá síla vajíčka 
měla být umocňována ornamenty a barvením, zejména barvami živo-
ta – zelenou (zeleň přírody), červenou (proudící krev a láska), žlutou 
(barevnost slunce), hnědou a černou (temná země). Proto se vajíčka 
dávala nejen koledníkům, ale používala se také při rituálech provádě-
ných s dobytkem a při zahajování polních prací, kdy vložena do jarní-
ho osení měla zajistit zdárný růst plodin a příchod léta, zdraví a plod-
nost dobytka. Například se vajíčka koulela po hřbetě krávy, aby byla 
silná, kladla se do brázdy v poli, aby dalo bohatou úrodu, dávalo se do 
hrobu mrtvým jako obětní dar. Dekorovaná zdobená vejce – kraslice 
byly „poslíčkem“ lásky, které dívky darovaly svým milým...
Krásné Velikonoce všem – hodně vyšlehání pro svěžest a kondici…

-MCH-
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Jít za svým snem ...Při pohledu na oblohu posetou 
hvězdami se mi vybaví vzpomín-
ky na pana Josipa Kleczka.

Doc. RNDr. Josip Kleczek, DrSc. 
u nás ve Štěpánově prožil dětství, 
často se k tomuto období vracel 
ve svých vzpomínkách ...

 Od dětství rád pozoroval tma-
vou oblohu plnou hvězd, které se 
odrážely na hladině řeky Svratky. 
Malý Pepík bydlel pár metrů od 
Svratky v ulici zvané Tahiti. Po 
břehu Svratky chodil do školy. 
Hvězdy ho zaujaly natolik, že si 
sestrojil dokonce vlastní daleko-
hled. Napadala ho řada otázek, 
na které mu odpovědi dala ast-
ronomie. Studiu vesmíru zasvětil 
celý svůj život. Zabýval se přede-
vším zkoumáním naší nejbližší 
hvězdy - Slunce. Stal se uznáva-
ným odborníkem, světoznámou 
osobností.

Cesta za vytouženým snem 
však nebyla lehká. Po ukončení 
základní školy studoval na tiš-
novském gymnáziu. Pro poznání 
vesmíru je třeba znát matemati-
ku, fyziku, chemii, biologii... Vě-
děl, že se musí hodně učit. Také 
znát jazyky – nástroj myšlení           
a dorozumívání. Anglicky se učil
z německé učebnice. Výslovnost 
dle nákresů. Slovíčka si psal tam 
na Dubovici do sněhu, či doma 
na okraj novin. Ke znalosti ang-
ličtiny se postupem času přidala 
francouzština, latina, italština, 
španělština a ruština.

Ve studiu astronomie dál po-
kračoval na Karlově univerzitě. 
Po ukončení studií působil na 
hvězdárně v Ondřejově. Stal se 
uznávaným odborníkem, o ast-
ronomii přednášel nejen na Kar-
lově univezitě, ale také na uni-
verzitách v mnoha zemích světa. 
Získal řadu  významných vědec-
kých ocenění. Napsal celou řadu 
vědeckých prací a odborných 
knih. Planetka 2781 byla na jeho 
počest pojmenována Kleczek.

Zaujala mě jeho životní pouť.             
O prázdninách v roce 2007 jsem 
si koupila knížku s názvem Ener-
gie, vydalo ji nakladatelství Al-
batros. Tehdy mě poprve napadlo 
kontaktovat autora, pana Klecz-
ka. Přes internet jsem si našla e-
-mailovou adresu na hvězdárnu v 
Ondřejově, sebrala jsem odvahu 
a napsala. Velice mě překvapila 
odezva, pan Kleczkek odepsal. 
Přišlo mi troufalé, že si dopisu-
ji s tak významným člověkem. 
Pan Kleczek byl však velmi milý 
a vstřícný. Přislíbil mi pomoc 
na školním projektu o vesmíru, 
poskytl pro školu spoustu mate-
riálů. Radoval se z obrázků, které 

vytvořili žáci. Radil nám, která 
souhvězdí je možné pozorovat 
při školní akci Pod hvězdnou ob-
lohou. Měl radost ze zájmu dětí. 
Zvali  jsme jej i k nám do Ště-
pánova. Z  jeho korespondence 
vždy vyzařoval vroucí vzah ke 
krajině dětství: 

„Moc mne Stavská, Chocholík, 
Luzník, Hradisko a Láze táhnou. 
Žádné Himaláje, Pyreneje, Alpy, 
Andy, Skalisté hory (po kterých 
jsem lezl) se jim nevyrovnají. 
A Svratce nemůže konkurovat 
Ganga, Mississippi ani Amazon-
ka, Nil či Volha nebo Paraná, 
ve kterých jsem plaval. Proto 
se „domů“ moc těším, věřte mi.             
Pepík z Tahitů“

Toužili jsme po tom, setkat se 
s panem Kleczkem osobně. Ná-
vštěvu Štěpánova nám přislíbil, 
ale byl velmi pracovně vytížený. 
Zval nás k návštěvě ondřejovské 
hvězdárny. Dne 10. března 2009 
jsme s žáky naší školy a panem 
učitelem Valachem  hvězdárnu 
navštívili. Když autobus zastavil 
na parkovišti pod hvězdárnou, 
oznámila jsem panu Kleczkovi 
telefonicky náš příjezd. Za chvíli 
k nám z kopce sbíhá postava. Ani 
nemůžeme uvěřit, pan Kleczek, 
plný sil a energie. Tehdy mu bylo 
86 let. Přednáška o vesmíru byla 
úžasná, znalosti pana Kleczka 
obdivuhodné. Dokázal zaujmout 
všechny, malé i velké. Mluvil                                                    
o Sluníčku, co všechno nám 
dává. O tom, jak lidé toho všeho 
ještě neumějí využít. Tolik zají-

mavostí a tak milé přijetí. Byl to 
krásný zážitek.

Reakce pana Kleczka v e-mai-
lu, kdy měl starost, jestli jsme 
se v pořádku vrátili: „Přinesli 
jste mi štěpánovskou atmosféru                  
a bylo mi s vámi dobře.“

Měla jsem to velké štěstí setkat 
se s panem Kleczkem podruhé, 
na slavnostním večeru při příle-
žitosti předání nejvyššího oceně-
ní kraje Vysočina. 8. října 2009, 
zde pan Kleczek obdržel skleně-
nou medaili za svoji dlouholetou 
práci. Stal se příkladem skromné 
vědecké osobnosti světového vý-
znamu, jež vzešla z Vysočiny.

V květnu přijel pan Kleczek           
k nám do školy. Přijel společně 
se svoji manželkou paní Helenou                                                                        
a dcerou Kateřinou, jimž patří 
velké poděkování za to, že po-
mohly uskutečnit toto setká-
ní. Velký dík  patří i paní Jiřině                    
a Františku Valachovým, u nich 
byli Kleczkovi ubytování. Podě-
kování patří i všem dalším zú-
častněným.

 Hned po příjezdu do Štěpá-
nova se pan Kleczek prošel po 
zamilovaných místech. V pod-
večer 13. 5. 2010 začala bese-
da pro veřejnost. Pan Kleczek 
přednášel s velkým nadšením, 
chutí, chtěl přítomným toho to-
lik o vesmíru sdělit. Všichni po-
slouchali se zatajeným dechem                                                                        
a především obdivovali osobnost, 
znalosti a vitalitu pana Kleczka.                                                              
Druhý den ve škole  mezi dětmi 
byl krásný, nezapomenutelný. 

Tak milé setkání nás všechny 
obohatilo nejen znalostmi, ale                        
i úžasnou atmosférou.

Pro vzpomínku na setkání ve 
štěpánovské škole napsal: „Člo-
věk je nekonečně malý vzhledem 
k nekonečnému vesmíru. Je však 
nesmírně velký svým duchem, 
neboť nekonečný vesmír po-
znává, zná jeho zákony, stavbu               
i dějiny.“ 

Dne 23.12.2010 přišla z On-
dřejova nádherná zpráva, pan 
Kleczek mimo jiné napsal:                             
„A za tento rok – který nás opět 
posunul v dějinách vesmíru – 
bych chtěl moc poděkovat za 
přátelské a milé přijetí na Vaší 
škole. Dodalo mi tolik nových 
sil, že jsem pro Vás s radostí na-
psal knížku o Životě ve vesmíru 
– až ji vytisknou pošlu prvý vý-
tisk do štěpánovské školy, jako 
projev hluboké vděčnosti. Moc 
se mi stýská po Svratce, Stavské, 
Chocholíku, Horkách. Španělé 
mne zvou přednášet na Tene-
rife – je tam největší dalekohed 
světa (průměr přes deset metrů). 
Nepoletím – raděj bych se toulal 
po Luzníku, za Vysokou skálou-
lezl na Hradisko (kde maminka 
pásla jako školačka kozy) a pře-
devším se setkal se známými.“
Úžasnou knihu „Život se Slun-
cem a ve vesmíru“ jsme dostali 
od pana Kleczka s věnováním:              
“Škole pod Stavskou – tam na 
břehu řeky Svratky...“ (Za tuto 
knihu obdržel v roce 2011 již 
svoji druhou cenu Littera Astro-
nomika.)
Mnohokrát vyjádřil svůj vztah ke 
kraji svého dětství, k Vysočině.
K autorovým devadesátinám 
vyšla kniha „Toulky vesmírem“.        
I zde se zmiňuje o Vysočině,                      
o vesničce na břehu řeky Svratky.
O Vánocích už neodepsal. Potom 
přišla ta smutná zpráva. 5. ledna 
2014 pan Kleczek zemřel. „Ode-
šel za svým Sluníčkem“, jak bylo 
psáno na smutečním oznámení.
Jsem vděčna za to, že jsem se ve 
svém životě mohla setkat s tako-
vým obdivuhodným člověkem. 
Dětem budu vyprávět příběh 
malého chlapce z Vysočiny, který 
dokázal jít za svým snem. Stal se 
pro nás vzorem nejen po stránce 
odbornosti, ale především lid-
skosti.
Vždycky, když se zadívám na 
hvězdnou oblohu, vzpomenu si. 
Myšlenkou pošlu pozdrav od nás, 
ze Štěpánova.

Dáša Kameníková
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ RODÁCI A OSOBNOSTI
9.  Jan Kletečka                                                                         

(7. 2. 1925 Strážek – leden 2014 Bystřice n. P.)

POTÁPÍ SE SE ŽRALOKY...
Rozhovor s fotografem Jiřím Hřebíčkem

Jiří Hřebíček                                                                 
(21. 11. 1977 v Novém Městě na Moravě) 

Celé dětství a dospívání strávil ve Štěpánově. Již od velmi raného věku 
se zajímal o přírodu a zvířata, po maturitě na bystřickém gymnáziu 
proto studoval zoologii na Masarykově Univerzitě v Brně. Po dokon-
čení studia pracoval 2 roky jako vědecký pracovník na Státní rost-
linnolékařské správě, pak odešel do soukromého sektoru. Záhy začal 
cestovat, aby navštívil některá místa, o kterých četl a snil jako dítě – 
draci na Komodských ostrovech nebo roztodivná zvířata na ostrovech 
Galapážských. Během těchto cest se postupně dostal ke svému nyněj-
šímu koníčku - focení. Sám říká, že před tím fotil, protože cestoval, ale 
nyní již cestuje, protože fotí. V roce 2013 získal Cenu starosty města 
Bystřice n. P. v soutěži Zrcadlení.
Vystudoval jsi zoologii, ale čím se dnes živíš?
   Zoologii jsem se ještě věnoval dva roky po univerzitě. V naší republi-
ce bohužel nemá věda zrovna na růžích ustláno, a proto jsem se rozho-
dl zkusit štěstí v jiném oboru a zoologii si nechat již jen jako koníčka.       
K výzkumu jsem se ale oklikou opět dostal. V současné době pracuji 
v klinickém výzkumu jedné farmaceutické firmy a spolupodílím se na 
vývoji léku na Alzheimerovu chorobu.
Procestoval jsi kus světa. Kde nejdále jsi byl a kde se ti nejvíce líbilo?
   Něco jsem již sice procestoval, ale můj seznam míst, které chci ještě 
vidět, je daleko delší. Od dětství jsem toužil vidět souostroví Galapágy, 
které hrálo rozhodující roli při vzniku Darwinovy evoluční teorie a je 
zároveň odpovědí na obě otázky. Je to nejvzdálenější místo, které jsem 
navštívil a kde se mně zároveň líbilo nejvíce. Asi hlavně kvůli tomu, že 
tamní zvířata v sobě nemají geneticky zakódovaný strach z lidí a tak se 
k nim člověk může dostat doslova na dosah ruky. Mezi největší zážitky 
patřilo šnorchlování s lachtany a tučňáky, pozorování mořských legu-
ánů nebo potápění s želvami a žraloky.
Jak ses dostal k fotografování a jakých úspěchů jsi zatím dosáhl?
   Během svých cest jsem se snažil zachytit zážitky nejdřív na video-
kameru, ale právě do Ekvádoru a na Galapágy jsem si přibalil i zrca-
dlovku a zjistil, že mě focení baví daleko víc. Navíc jsem po návratu 
zjistil, že se lidem některé moje fotografie i líbí a bylo rozhodnuto. Teď 
již cestám za focením zajímavých zvířat podřizuji skoro vše v rámci 
svého volného času.
Mezi největšími úspěchy patří určitě 3. místo v celostátní fotografické 
soutěži, otištění některých mých fotografií v časopise Příroda, spuště-
ní stránek  www.jirihrebicek.cz  nebo nedávno zahájená první autor-
ská výstava „Křídla“ v Praze.
Kterých svých snímků si nejvíce vážíš?
   Na svých fotkách se snažím především zachytit nějaký zajímavý mo-
ment ze života daného zvířecího druhu nebo atmosféru. Proto si asi 
nejvíc vážím těch fotografií, kde se sejde více faktorů a vznikne něja-
kým způsobem zajímavá fotografie, která může někoho oslovit.
Vracíš se rád do Štěpánova? Proč?
   Ve Štěpánově a blízkém okolí mám většinu rodiny a lidí, na kterých 
mi záleží a to je hlavním důvodem proč se vracím a nadále rád vracet 
budu. Dále bych se také rád věnoval, ve větší míře než dosud, fotogra-
fování krásné přírody v okolí Štěpánova.
   Jirky Hřebíčka se ptal Hynek Jurman

Jan Kletečka

   Už v 11 letech získal 2. cenu 
mladých talentů republiky. Vy-
studoval obchodní akademii, ale 
vstoupil do armády, kde působil 
jako pedagog. Zde byl časem sti-
žen psychoneurózou a z armády 
odešel. Výtvarně pracoval v již-
ních Čechách a v roce 1964 se 
vrátil na rodnou Vysočinu, kde 
pracoval do důchodu v Urano-
vých dolech v Dolní Rožínce. Pak 
už jenom brigádničil.
 Své vědomosti o výtvarném 
umění si neustále rozšiřoval, 
podnikal studijní cesty a účast-
nil se soutěží amatérů. A také 
vychovával mladé talenty. Stal 

se členem výtvarné skupiny 
AKVA ve Žďáře a Klubu výtvar-
ných amatérů Vysočiny v Novém 
Městě. Pracnou kombinovanou 
technikou vytvářel díla, v nichž 
se prolínal náměty z Vysočiny 
(Pernštejn, Černvírské chaloup-
ky, Štěpánovské dálky) se zátišími 
i s motivy od moře. Tvořil cykly 
o Vysočině, Jadranu, Černomo-
ří, ale i k poctě Josefa Jambora            
a Oldřicha Blažíčka. Jeho kresby 
a obrazy nakonec pronikly až do 
Ameriky. Prostě uměl!
 V 80. letech pracoval jako 
brigádník v MEZu Štěpánov                        
a v červnu 1984 se rozhodl ilu-
strovat knihu „Štěpánov nad 
Svratkou 1285 – 1985“. Okamži-
tě prolezl celé okolí naší obce, 
na Chocholíku dokonce zakopl                                 
a pochroumal si ruku, ale pérov-

ky odevzdal perfektní. Jejich pro-
vedení bylo dokonalé a přispě-
lo   k úspěchu knihy, která vyšla                                           
v roce 1985.
   Jan Kletečka se zúčastnil i mno-
ha výstav, připomeňme alespoň 
tu společnou s Věrou Bortlíko-
vou 14. 4. 1985 v Tišnově, kterou 
uváděl legendární znalec A. B. 
Král, kolektivní výstavu bystřic-
kých amatérů o Vánocích 1989    
a také pozdější bystřické výstavy. 
Škoda, že kvůli nemoci očí a ru-
kou musel s malováním přestat.
   Ale ani v pokročilém věku na 
Štěpánov nezapomínal. V červnu 
2013 půjčil kolekci svých obrázků 
na výstavu při pořádání Štěpá-
novského kulturního léta. Nechal 
pozdravovat své bývalé kolegy ze 
slévárny a na všechny mile vzpo-
mínal.
    Hynek Jurman

Výzva fotografům
Pokud se rádi touláte s foťákem na krku a zachycujete jedinečné oka-
mžiky, podělte se s nimi a zašlete do naší redakce. Rádi je zveřejníme 
ve fotogalerii Štěpánovinek.    http://stepanovinky.rajce.idnes.cz
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                 A  TOKY
  Úsek dálnice od Lesoňovic po 
hranice boskovického okresu, 
což byly Hodůnky – pila, stavěla 
firma Václav Peřina z Brna. S pra-
cemi začala 26. 6. 1940, hotovo 
mělo být podle plánu 30. 11. 1941. 
Stavební kancelář měla firma         
v přízemí Panského domu čp. 12 
ve Štěpánově, v patře pak bydleli 
dělníci. Dílny se nalézaly u býva-
lé hájenky Hodůnka. Za pilou už 
pracovali i dělníci z kárného tá-
bora v Hodoníně – Žalově.
  Vzhledem k válečným událos-
tem však k realizaci nedošlo, vše 
ustrnulo na počátku výstavby. 
Až po válce byla dostavěna tato 
plánovaná dálnice jako silnice                                                                          
č. 18, dnes nese č. 19. Předešlé 
údaje pocházejí hlavně z před-
nášky Jiřího Vymětalíka, kterou 
přednesl ve Štěpánově v roce 
2013. 
   Do Víru se stavěla silnice v letech 
1905 až 1906, tedy hned po zpro-
voznění železnice do Nedvědice. 
Předsedou Okresního silniční-
ho výboru byl tehdy František 
Čuhel, dlouholetý štěpánovský 
starosta. Do té doby vedl pro-
voz polními cestami, přes brody                                                       
a pěší chodili po známé švařecké 
kryté lávce. Kronikářka Švařce 
si pochvalovala, že se vystavěla 
cesta i po návsi, když do té doby              
„se jezdilo potokem“.
  Překonávání vodních toků bylo 
při cestování nejhorší a tento 
problém se musel řešit i v naší 
obci. Hodnotnou technickou 
památkou byl ve Štěpánově tzv. 
„Černý most“, který vedl provoz 
přes Svratku od středu městeč-
ka k Balkánu a dále k Hodoní-
nu. Tento dřevěný most byl po-
dle jedněch pramenů postaven                         
v roce 1865 Okresním silničním 

výborem v Bystřici při budová-
ní odbočky silnice ze Štěpánova        
k Hodonínu. Dříve tudy měl vést 
jenom brod, což ovšem není prav-
da. Štěpánovské kroniky uvádějí 
budování této odbočky až v roce 
1881, rok 1865 značil asi původ 
silnice z Olešničky, což dneska 
málokdo rozlišuje. Roubený most 
stával ve Štěpánově dříve, jak do-
kládá obraz z roku 1817 a skica                                                                           
z roku 1826. Na obraze má rou-
bený most na severní straně dvě 
středně velká okna, zatímco 

pozdější most z 2. pol. 19. st. byl 
zabedněn jen  v celé spodní po-
lovině, nahoře byl oboustranný 
výhled. Šindelová střecha značně 
přesahovala konstrukci, takže 
chránila i místo před mostem.    
Podobu tohoto mostu načrtl                                                                                
v roce 1899 prof. J. Brož. Pozdě-
ji byl při opravě most zabedněn 
bez výhledů a jeho vyobrazení 
vytvořil v roce 1927 J. K. Beneš. 
Těsně nad mostem vedl odnepa-
měti brod.
  Za okupace byl most už                                
v neutěšeném stavu, památkový 
úřad nabízel na nový most jen                         

15 000 korun, rozpočet však činil                                                                                 
70 000 Kč.  Proto prý  jedné 
červencové noci 1943 obča-
né most převrátili do řeky. Tři 
dny před touto událostí most 
vyfotil Petr Krejčí, ředitel měš-
ťanské školy v Brně. Snímek 
vzápětí předal starostovi Fr. 
Tomáškovi a dnes je založen                                                                        
i s vysvětlujícím textem v jedné 
ze školních kronik. Obecní kro-
nika uvádí pro změnu datum zni-
čení mostu 19. července 1942. Pa-
mětníci zase dokládají, že zřejmě                                                                         

v létě 1943 vzal bednění mostu      
i se střechou vítr. Zůstaly jen dře-
nice, které však neodolaly němec-
kým transportům na konci války. 
Z nařízení okupačních úřadů se 
musel do tří dnů zbudovat most 
provizorní. K důkladnější opravě 
pak došlo 15. 5. 1945 a v červenci 
příštího roku byla zhotovena oce-
lová konstrukce.
  Most u železáren byl 21. 4. 1945 
poškozen partyzány a po vál-
ce důkladně opraven v březnu 
1946. Dnešní moderní a široký 
most byl zbudován v roce 2002. 
Dřevěný krytý most stával také 
v Borovci, jak dokládají jeho plá-
ny z roku 1824, kdy se měl most 
rozšiřovat. V listopadu 1946 byly 
shnilé trámy i zde nahrazeny tra-
verzami. 
  Dřevěné mosty byly charakte-
ristické pro celý bystřický okres. 
Tato kvalitní díla místních tesařů 
a dělníků se v několika případech 
dochovala dodnes. Jmenujme 
dřevěné kryté mosty v Pernštej-
ně a Černvíře a lávky ve Švařci                      
a v Prudké. 
  Silnice Lesoňovice – Kozlov 
byla otevřena 15. 8. 1937, páter 
Augustin toho dne světil v Koz-
lově zvon. Až v letech 1955 – 1957 
byla vystavěna silnice z Kasánu                                                                                                                                           

do Lískovce.
  Podívejme se ještě podrobněji 
na nejspodnější tok říčky Hodo-
nínky, alias Hodůnky, alias Oleš-
ničky. Ten vedl prakticky shodně 
vždy od Vysoké skály zhruba do 
míst dnešního mostu u Sloven-
ska, dále pak se situace něko-
likrát měnila. Od starých dob 
mířila Hodonínka kolmo na řeku 
Svratku mezi železárnami a Vel-
kou Olešničkou, někdy v letech 
1764 – 1817 vznikla dvě ramena, 
jakási chapadla obchvacující že-
lezárny. Indikační skica z roku 

1826 už zobrazuje tato ramena. 
Jižní větev tekla od dnešního Slo-
venska podél cesty do Velké Oleš-
ničky, ale od prudkého okliku 
cesty (mezi domy Valdhansovým 
a dnes Bubeníkovým) zahýbala 
prudce doprava k železárnám         
a v jejich jižní části se pojila s vo-
dou náhonu. Společně ústily pod 
Hradiskem do Svratky. Severní 
větev se oddělovala u dnešního 
mostu u Slovenska a vedla o málo 
jižněji pod dnešní silnicí č. 19               
a těsně pod současným novým 
mostem ústila do řeky. Předtím 
ještě křížila náhon, který byl po-
zoruhodným technickým dílem. 
Toto rameno už je zachyceno na 
obraze z roku 1817.
  V letech 1862 – 1960 bylo jižní 
rameno zaslepeno a pomalu se 
zanášelo, říčka se od Slovenska 
stáčela doprava, tekla jen severní 
větví. V roce 1957 bylo ve dvou 
týdnech vybagrováno nové řečiš-
tě, které se spojovalo se Svratkou 
až pod Velkou Olešničkou napro-
ti Malé Olešničce. Poté se však 
práce se vlekly, Hodůnka byla 
vpuštěna do nového koryta až               
1. června 1960, ale ještě v příštím 
roce se práce dokončovaly.

-HJ-

Starý most

Olešnička - stabilní katastr 1826
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ŽENY ŠTĚPÁNOV
   Letos nám naše Výroční schůze vyšla krásně na 8. března, tedy na 
MDŽ. Někteří tento svátek považují za přežitek, ale my dáváme před-
nost názoru, že MDŽ má projevit ženám úctu a lásku. S radostí jsme 
proto uvítaly děvčata ze ŠD, která pro nás pod vedením paní Jany Po-
lákové nacvičila krátké pásmo k našemu svátku. Hra na flétny se nám 
velice líbila a překvapil nás také ručně vyrobený dáreček od dětí z dru-
žiny. A potěšilo to také naše milé hosty - předsedkyni ORŽ paní Evu 
Juráčkovou a paní starostku Šárku Kunčíkovou. Obě k nám pronesly 
krátký projev a paní starostka navíc nastínila letošní plány spolupráce 
mezi námi a obecním úřadem. Protože jsme začaly prezentovat naši 
štěpánovskou organizaci také na internetu, došlo nám přání z kraj-
ského střediska ČSŽ: „Děvčata, dnešní odpoledne si pořádně užijte, 
zasloužíte si velikou jedničku za vše, co v obci děláte. Krásný den přeje 
Marie Bohuslavová.” ( A já osobně bych napsala velikou jedničku ne-
jen ženám, ale všem, kteří se na kultuře v naší obci podílejí, třeba jen 
svou účastí. ) Svůj svátek jsme si užily, dostaly jsme i květinu a těšíme 
se na další setkání ! Za ČSŽ Lenka Malá

   NEJdéle se na masopust připravovala trojice NEJbarevnějších šašků, 
protože oprášit harmoniky a sladit noty není jen tak. NEJpozornější 
museli být naši policajti. A měli proč. Po ulicích naší obce se proháněl 
v červeném autě bílý králík. Bílá byla zároveň NEJoblíbenější barvou 
našich masek, mohli jste vidět bílého jednorožce, kuchtíka, chemika, 
smrtku, dokonce dvě bílé kočičky. Aby si pejsek mohl vybírat, s kým 
bude jíst svůj NEJvypečenější dort. Zvířátka byla také NEJpočetnější 
skupinou, k těm bílým se přidalo ještě prasátko, medvěd a beruška. 
NEJvětším překvapením pro všechny byla Nasťa s Ivánkem, kteří na 
nás čekali před školou. NEJvíc toho na zádech nesli židé, NEJvousa-
tější byla pravěká žena, NEJmodřejší Šmoula, NEJozbrojenější Ram-
bo, NEJnenápadnější pan fotograf, NEJvíc pruhů měl vězeň, NEJ-
kratší cestu absolvoval dráček. NEJočekávanější byla známá rodinka 
Černých. Aranka změnila účes i partnera, ale zůstala NEJvýřečnější. 
NEJdříve pro svých pět dětiček žádala malou slepičku, ke konci bylo 
dětí pětadvacet a zálusk měla na berana. NEJsladší byly koblihy, které 
jsme dostávali. NEJvětší díky patří Vám všem za občerstvení, milou 
náladu a hlavně za dary do našich kasiček. Děkujeme moc a vybrané 
prostředky využijeme při přípravě dalších akcí. Tou NEJbližší bude 
Rej čarodějnic, na které Vás všechny co NEJsrdečněji zveme. 

NEJ  LETOŠNÍHO  MASOPUSTU

Text a foto : Lenka Malá


